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ÚVODNÍ SLOVO 

Vážení a milí spoluobčané, 

    celé léto ovlivňovalo sucho, a tak jsme všichni s velkými obavami sledovali, zda dosavadní 

vodní zdroje vystačí po celé období. Již od počátku obci pomáhalo přečerpávání vody ze zdroje 

Zemědělského družstva. Tato „výpomoc“ byla významná a jsme za ni Zemědělskému družstvu 

velmi vděčni.  Dosud se musí dočerpávat voda do horního vodojemu, protože prameniště je 

velmi slabé! NEDOSTATEK VODY ZŮSTÁVÁ NEJVĚTŠÍM PROBLÉMEM OBCE – proto ŠEŤRME 

VODOU! 

    Jednání s dodavatelem projektu na výstavbu nového vodojemu a posílení vodovodního řádu 

intenzivně probíhají od začátku roku a pokračovaly i během letních měsíců. Termín dokončení 

projektu  do  fáze  pro  předložení  ke  stavebnímu  řízení  je  30.9.2019  a  stavební  řízení  bude 

zahájeno  ihned  po  jeho  obdržení.  Po  vydání  stavebního  povolení  přikročíme  neprodleně 

k zahájení stavby vodojemu a jeho napojení do vodovodního řadu. 

     To, co nejvíce ovlivnilo život v obci, je celková rekonstrukce silnice č. 290, která vede přes 

celé Roprachtice. Starostovi obce a předsedovi ZD se podařilo získat vyfrézovaný materiál ze 

silnice pro úpravy cesty od školy k „Mejtu“ a zároveň se společnými silami podařilo tuto cestu 

vyfrézovaným  materiálem  upravit  tak,  aby  byla  po  celou  dobu  uzavírky  dobře  sjízdná  a 

samozřejmě,  aby  úprava  vydržela  i  další  roky.  U  celé  akce  byla  Obec  pouze  účastníkem 

stavebního  řízení a nemohla proto do provádění  rekonstrukce příliš  zasahovat.  Faktem ale 

zůstává, že jednání starosty o průběhu rekonstrukce bralo v úvahu dostupnost občanů ke svým 

obydlím. 

    V uplynulém období proběhlo několik významných akcí v naší obci, z nichž považujeme za 

nutné  vyzdvihnout  konání  Chovatelského  dne,  které  pořádalo  zdejší  Zemědělské  družstvo. 

Další významnou akcí byl 40.  ročník Pohádkového  lesa, který pořádala místní organizace TJ 

SOKOL. Oběma akcím jsou věnovány články uvnitř našeho Zpravodaje. Samozřejmě proběhly 

i některé další akce, které jsou zmíněny ve zprávách o činnosti obce a spolků. 

     Zaznamenali  jsme  také  příznivou  odezvu na možnost  využití  CHARITA  Taxi  pro  cesty  do 

Jilemnice a zpět nejen za účelem návštěvy  lékaře, ale také možnosti nakoupit.  Informace o 

možnosti využívat CHARITA Taxi, vč. kontaktů, je k dispozici na Obecním úřadě. 

         Hezkým počinem je květinová úprava 

u  obecního  úřadu.  Takto využila 

nepotřebnou  skruž,  osázela  ji  a  udržuje 

paní  Radka  Pacholíková,  zaměstnankyně 

Obecního úřadu. Děkujeme. 

    Přejeme  našim  čtenářům  hezké  dny 

přicházejícího  babího  léta  a  podzimního 

období. 

                                           

                                         Zastupitelstvo obce 
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PŘEHLED AKCÍ KONANÝCH OD ŘÍJNA DO KONCE ROKU 2019  

    7.9.  Memoriál Josefa Rybáře – pořádá SDH 
  21.9.  Sraz harmonikářů – pořádá TJ Sokol 
  28.9.  Sraz roprachtických školáků – pořádá TJ Sokol + A. Černá 
12.10.  Posvícenská zábava – pořádá SDH 
Říjen   Divadlo – pořádá TJ Sokol 
17. 11. Oslava státního svátku a 10. výročí otevření rozhledny U borovice 
 

SPOLEČENSKÁ KRONIKA         

JUBILANTI:     Prajzlerová Ludmila – 89 let 

Malík Josef – 84 let 

Miksánková Ludmila – 84 let 

Kovář Vladislav – 81 let   

Francová Marie – 78 let 

Strnádek Václav – 75 let                       

Jubilantům přejeme pevné zdraví a hodně radosti ze života.  

 

OMALOVÁNKOVÝ PRŮVODCE ROPRACHTICEMI 

     

    Poznejte  rozmanitost  naší  vesnice  v omalovánkovém 

průvodci,  který  vydalo  vydavatelství  OBLAK.  Křest  tohoto 

průvodce  provedl  pan  starosta  během  pohádkového  lesa    

5. července za účasti místních dětí.  

     Najdete  v něm  kresby  nejvýznamnějších  budov,  míst, 

událostí aj. Máte tak jedinečnou příležitost si připomenout 

krásu  naší  obce.  Omalovánky  mohou  být  také  vhodným 

dárkem  pro  Vaše  příbuzné  a  přátele,  umožní  jim  skrze 

výtvarné ztvárnění poznat prostředí, ve kterém žijeme. 

    Omalovánky můžete zakoupit na Obecním úřadě, příp. po 

domluvě na tel. č. 733 593 535 Vám mohou být doručeny až 

do domu. Cena omalovánek je 50,‐ Kč.  
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ZÁPIS Z VEŘEJNÉHO ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA OBCE  
konané dne 31. května 2019 v hospodě U Tichánků 
 
 
1. Zahájení  
 
Zasedání bylo zahájeno v 19:30 starostou obce p. Zdeňkem Petřinou. Starosta konstatoval, že 
je přítomno 7 členů zastupitelstva – zastupitelstvo je usnášeníschopné. 
 
Starosta seznámil přítomné s programem, který byl oproti rozeslaným poznámkám o některé 
body doplněn: 

1. Zahájení 
2. Vodné pro rok 2019 
3. Rozpočtové opatření č. 1/2019 
4. Vyhláška o místních poplatcích 
5. Informace o závěrečném účtu za rok 2018 (Mikroregion Pojizeří) 
6. Informace a schválení finančního daru CHARITA taxi Jilemnice 
7. Dar na sraz školáků 
8. Udělení čestného občanství 
9. Informace o činnosti obce 
10. Diskuze 
11. Usnesení 
12. Závěr 

Návrh nebyl dále doplněn a byl schválen všemi 7mi hlasy. 
 
2. Vodné pro rok 2019 
 
Starosta  navrhl  zvýšení  vodného  z 10Kč  na  20Kč  za  m3  po  odečtech,  které  se  uskuteční 
v letním období. 
Návrh nebyl doplněn a byl schválen všemi 7mi hlasy. 

 
3. Rozpočtové opatření č. 1/2019 
 
Radka  Pacholíková  seznámila  přítomné  s navrhovaným  rozpočtovým  opatřením  č.  1/2019 
(rozpočtové opatření je dostupné na webových stránkách obce). 
Rozpočtové opatření bylo schváleno 7mi hlasy. 

 
4. Vyhláška o místních poplatcích 

 
Vyhláška upravuje rekreační poplatek a poplatek ze psů. Rekreační poplatek se ze 7Kč zvyšuje 
na 10Kč, jinak nedochází k zásadním změnám. Vyhláška bude platit od 1.7.2019. 
Vyhláška o místních poplatcích byla schválena 7mi hlasy. 
 
5. Informace o závěrečném účtu za rok 2018 (Mikroregion Pojizeří) 
 
Zastupitelstvo obce bere na  vědomí Závěrečný účet  včetně  zprávy o  výsledku hospodaření 
dobrovolného svazku obcí Mikroregion Pojizeří za rok 2018. 
 
6. Informace a schválení finančního daru CHARITA taxi Jilemnice 

 
Starosta navrhl udělit dar ve výši 5 tis. Kč charitnímu taxi Jilemnice, které je určeno zejména 
seniorům a matkám na mateřské dovolené. Tato částka je určena na odměnu řidiči, který taxi 
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obsluhuje. Zájemci mají možnost využívat taxi po předchozí domluvě na cestě Roprachtice – 
Jilemnice a zpět. Cena 1 jízdy bude okolo 50‐60Kč. Mezi přítomné byly distribuovány letáky 
s informace.  
Dar byl schválen 7mi hlasy. 

 
7. Dar na sraz školáků  
 
Starosta navrhl udělit dar ve výši 2,5 tis. Kč na akci Sraz rodáků 2019, kterou pořádá paní Černá. 
Dar byl schválen 7mi hlasy. 

 
8. Udělení čestného občanství 
 
Starosta  seznámil místní  s návrhem  Pana  Františka  Hubaře  na  udělení  Čestného  občanství 
obce Roprachtice panu Bohumilu Farskému.  
Návrh byl schválen 7mi hlasy a panu Farskému byl udělen Pamětní list. 

 
9. Informace o činnosti obce 

a. Projekt VODA – je v řešení, zatím není ideální spolupráce dodavatele projektu 
a dodavatele betonových prefabrikátů. 

b. Církev  –  smlouva  o  převodu  hřbitovu  je  v procesu,  čeká  se  na  doručení 
z Litoměřic, pak bude možné učinit vklad do katastru nemovitosti. O prodeji 
ostatních pozemků nebylo zatím rozhodnuto. 

c. Oprava silnic – starosta místní seznámil s plánovanou opravou silnice a zejména 
s plánovanými  uzavírkami.  Uzavírka  by měla  být  zahájena  17.6.  a  ukončena 
23.11.,  přičemž  od  24.6.  do  31.10.  by  měla  být  úplná  uzavírka.  Zároveň 
přítomné informoval, že 5.6. se v Liberci zúčastní společně s Lubošem Kučerou 
dalšího jednání, na kterém budou diskutovány důležité body, jakými jsou např. 
průběh  oprav,  možnost  náhradní  dopravy,  oprava  místních  komunikací  (na 
Škodějov, na Sytovou) a budou jednat také o rozsahu uzavírky. 

d. Odpady – obec buď přikoupí kontejnery na tříděný odpad nebo bude častější 
odvoz. 

 
10. Diskuze 

 
Starosta v obci přivítal nový spolek – okrašlovací spolek, jehož předsedou je pan Hubař. Pan 
Hubař  přítomné  dále  informoval  o  tom,  že  spolek  čítá  5  členů,  kteří  mají  zájem  na 
zdokumentování  božích  muk  v regionu,  jejich  přípravě  na  opravy  a  pro  rok  2022  plánují 
zpracování historie obce od první zmínky o Roprachticích (od r. 1362) do knihy. 
Starosta poděkoval dále za pozvání na chovatelský den a pochválil organizaci. Gratulaci vyjádřil 
mladým hasičům, kteří se velmi dobře umístili v okresním kole soutěže PLAMEN (mladší byli 
2. a starší byli 3). 
Luboš Kučera poděkoval za účast na chovatelském dni, akce se vydařila a za 2 roky ji plánují 
zopakovat a posunout dál. Dále se vyjádřil k uzavírce silnice – je to problém také pro ZD, denně 
potřebují odvést mléko a probíhají  letní práce. Budou bojovat o to, aby z jedné strany byla 
silnice  přístupná.  Zároveň  požádal  občany  o  shovívavost,  protože  v době  uzavírky  budou 
probíhat žně, druhá seč, sklizeň luskovin a bude to komplikace a je možné, že budou jezdit po 
komunikacích, kde normálně nejezdí. 
Pan Smékal – osvětlení není v provozu, nechtělo by zvážit jeho provoz, zejména také pokud 
bude uzavírka silnice a po obci bude větší provoz? Diskutováno, a jelikož ráno je světlo před 5 
a večer světlo do 10 zastupitelstvo obce o tom neuvažuje.  
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Pan Hubař seznámil přítomné s vydáním druhého čísla Zpravodaje, cena je 10Kč/výtisk a bude 
k prodeji po skončení schůze. 
 
11. Usnesení č. 03/2019 

 
Zastupitelstvo obce schvaluje: 

 Výši vodného pro rok 2019 po odpočtech  
 Rozpočtové opatření č. 1/2019 
 Vyhlášku o místních poplatcích 
 Finanční dar charitnímu taxi Jilemnice  
 Finanční dar na sraz školáků  
 Udělení čestného občanství panu Bohumilu Farskému 

 
12. Závěr 
 
Starosta poděkoval občanům za účast na veřejném zasedání. 
 

ZÁPIS Z VEŘEJNÉHO ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA OBCE  
konané dne 21. června 2019 v hospodě U Tichánků 
 
1. Zahájení  
 
Zasedání bylo zahájeno v 19:30 starostou obce p. Zdeňkem Petřinou. Starosta konstatoval, že 
je přítomno 7 členů zastupitelstva – zastupitelstvo je usnášeníschopné. 
 
Starosta seznámil přítomné s programem: 

1. Zahájení 
2. Rozpočtové opatření č. 2/2019 
3. Schválení závěrečného účtu obce za rok 2018 
4. Schválení účetní závěrky obce za rok 2018 
5. Informace o plánované uzavírce hlavní komunikace 
6. Diskuze 
7. Usnesení 
8. Závěr 

Návrh nebyl dále doplněn a byl schválen všemi 7mi hlasy. 
 
2. Rozpočtové opatření č. 2/2019 
 
Radka Pacholíková seznámila přítomné s navrhovaným rozpočtovým opatřením č. 2/2019 za 
období červen 2019 (rozpočtové opatření je dostupné na webových stránkách obce). 
Rozpočtové opatření bylo schváleno 7mi hlasy. 

 
3. Schválení závěrečného účtu obce za rok 2018 
 
Radka Pacholíková  seznámila přítomné  se  závěrečným účtem obce  za  rok 2018  (závěrečný 
účet obce je dostupný na webových stránkách obce). 
Závěrečný účet obce byl schválen 7mi hlasy. 
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4. Schválení účetní závěrky obce za rok 2018 
 

Radka  Pacholíková  seznámila  přítomné  s účetní  závěrkou  obce  za  rok  2018  a  zprávou  o 
přezkoumání  výsledku  hospodaření  obce  (účetní  závěrka  obce  je  dostupná  na  webových 
stránkách obce). 
Účetní závěrka obce byla schválena 7mi hlasy. 
 
5. Informace o plánované uzavírce hlavní komunikace 
 
Starosta obce Zdeněk Petřina seznámil přítomné s původní plánovanou uzavírkou, které měla 
být od 17.6. do 31.10. Nicméně po  jednání v Liberci, kterého se účastnil také Luboš Kučera 
(ZD), bude úplná uzavírka pouze v období od 1.7.2019 do 31.8.2019. Vždy bude jedna cesta 
(buď od Vysokého nebo od  Jilemnice) do obce průjezdná. Na Mejtě v Poniklé bude značka 
slepá  ulice,  pod  vesnicí  bude  zákaz  vjezdu.  Během  rekonstrukce  bude  opravena  cesta  na 
Škodějov  (pomocí  frézované balené).  Původně měla  frézovaná balená  jít  do Vysokého,  ale 
podařilo  se  vykomunikovat,  že budeme mít  k dispozici my.  Starosta  informoval  o  změnách 
v jízdních řádech a o objížďkách autobusů. Starosta požádal místní, aby po dobu uzavírky, kdy 
se bude více jezdit po vsi, jezdili opatrně. 
Práce  by  měly  začít  od  Ručiček.  Občané,  kteří  běžně  využívají  autobusy,  mohou  využívat 
Charitní taxi. Oprava jedné propusti by měla trvat 4‐5 dní. 
 
6. Diskuze 
 
Starosta  informoval  přítomné  o  Nařízení  státní  veterinární  zprávy  obsahující  informace 
relevantní  pro  včelaře,  rozšířila  se  hniloba  včelího  plodu.  Včelaři  by  měli  následovat  toto 
nařízení, protože zóna zasahuje i do Roprachtic (ohnisko byly Štěpanice). 
Starosta přítomné informoval o hřbitově – darovací smlouva na hřbitov byla podepsána, zbývá 
udělat vklad do katastru nemovitostí, pak se opraví branky a příp. další potřebné věci. Odkup 
ostatních církevních pozemků je schválen – připravuje se smlouva. 
Dotaz  z  publika:  Cesta  od  Škodějova  –  po  dobu  opravy  cesty  bude  neprůjezdná?  Starosta 
odpověděl, že tomu tak je, nicméně v tuto dobu bude průjezdná obec. 
Josef Farský – dotaz, zda bylo zastupitelstvo přizváno ke stavebnímu řízení a připomínkovému 
řízení. Starosta  informoval, že současné zastupitelstvo bohužel k žádnému jednání přizváno 
nebylo, byla nám doručena až Žádost na kácení stromů a pak Oznámení o uzavírce 
Pan F. Hubař přítomné informoval o činnosti Okrašlovacího spolku – došlo k vyčištění cesty u 
Koziny vedoucí k pomníku Jiřího Nesvadby a smírčímu kříži, je tam umístěna i lavička. 

 
7. Usnesení č. 04/2019 

 
Zastupitelstvo obce schválilo: 

- Rozpočtové opatření č. 2/2019 
- Závěrečný účet obce za rok 2018 
- Účetní závěrku obce za rok 2018 

 
8. Závěr 
 
Starosta poděkoval občanům za účast na veřejném zasedání. 
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Z ČINNOSTI SPOLKŮ V NAŠÍ OBCI 

ČESKÝ ČERVENÝ KŘÍŽ 

    Naše místní skupina tradičně poslala své zástupce na Hlídky mladých zdravotníků. Letos v 

květnu to bylo hned dvakrát. Nejprve proběhlo 14.5. okresní kolo v Jablonci n./Jiz. v Pilišťatech 

a o čtrnáct dní později 28.5. krajské kolo také v Jablonci n./jiz., ale tentokrát v okolí horského 

hotelu  Stráž.  V  letošním  roce  nás  zastoupili manželé  Jarmila  a  Jindřich  Klausovi  a Marcela 

Kosová.  Pomáhali  při  soutěžích  jako  rozhodčí  na  stanovištích.  Na  této  soutěži  děti  ze 

základních  škol  porovnávají  svoje  znalosti  při  ošetřování  poranění,  první  pomoci,  přivolání 

záchranné služby, určování bylin a dalších dovednostech.  

    Na konec prázdnin 24.8. chystáme náš každoroční výlet za krásami naší republiky, tentokrát 

směr Želivka a okolí. 

                                                                                                                                            Lada Lukešová 

TJ SOKOL ROPRACHTICE 

    BĚH 

    Sobota 1. června patřila 37. ročníku 

běhu okolo Roprachtic. Sjeli se muži, 

ženy  a  druhým  rokem  i  děti 

ze   širokého  okolí.  Běh  pro  dospělé 

začal hromadným startem. Trať vedla 

po  místních  komunikacích  a  byla 

dlouhá  5,3  km.  Startovalo  9  žen,  18 

mužů  a  3  junioři.  Putovní  pohár  za 

muže  si  odvezl  Josef  Provazník, 

absolutní vítěz, s časem 21:55 min. 

    Po  doběhnutí  dospělých  závodníků  se  připravili  na  start  děti  všech  věkových  kategorií.  

Každá kategorie měla připravenou vlastní trať. Zúčastnilo se 65 dětí od těch nejmenších až po 

žáky.  První  tři  v každé  kategorii  obdrželi  věcné  ceny  a  všichni  účastníci  sladkou  medaili  a 

diplom. 

                 

 

                            

 

 

 

 

    Organizaci závodu zajišťoval Ing. Petr Zelenka s týmem, všem děkuji za spolupráci. 

Hlavní kategorie „muži do 39 let“ 

      ŽÁCI II. po odstartování  Příprava na start kategorie DĚTI II. 
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MINIOLYMPIÁDA 

    Druhý  víkend  v červnu  se  konala  na  místním  hřišti  dětská  miniolympiáda.  Děti  podle 

věkových  kategorií  soutěžily  ve  sportovních  disciplínách  př.  štafetový  běh,  hod  na  cíl, 

lukostřelba, skákání v pytlích atd. 

  

     

 

 

 

 

 

 

       Po splnění všech disciplín rozhodčí sečetli 

body  a  rozdělili  odměny  a  medaile.  Akci 

pomáhali zajistit místní chalupáři, kterým patří 

poděkování stejně tak jako místním občanům, 

kteří byli při akci nápomocni. 

   Počasí bylo polojasné a příznivé.  Nechybělo 

ani občerstvení a buřty z udírny. Těšíme se na 

další ročník této sportovní akce. 

 

 

       

 

POUŤ PO NAŠEM 

    Dne 15. června se konala na místním hřišti tradiční pouť. V letošním roce byl pořadatelem 

TJ Sokol a Obecní úřad Roprachtice, který financoval hudbu (Semilskou dvanáctku). Již několik 

týdnů dopředu se motali  růže v hospodě, aby mohla být  tradiční  střelnice. Nechybělo kolo 

štěstí, houpačky, kolotoč, skákací hrad se skluzavkou a k dispozici byla i trampolína.  

 

                                            

             Zahájení miniolympiády 

  Vítězové kategorie ŽÁCI 
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    K příjemné  pohodě  hrála  odpoledne 

Semilská  dvanácka  a  svým  vystoupením 

zpestřila  odpoledne  pouť  i  roprachtická 

POUPATA.  

    Děkuji všem, kteří akci pomáhali zajistit. 

 

 

 

    

 

VELKÁ POHÁDKOVÁ SLÁVA 

    Na  začátku  prázdnin,  jako  každý  rok,  se  konal  pohádkový  les.  Letošní  rok  byl  výjimečný 

v tom, že se konal 40. ročník této akce.  Je to až 

neuvěřitelné,  kam  „sokolíci“  dokázali  tuto 

tradiční  akci  dovést  a  jak  ji  každý  rok 

zdokonalovali  a  lákali  do  Roprachtic  víc  a  víc 

návštěvníků.  

K  výročí  této  akce  byl  vydán  pohádkový 

zpravodaj, kde jste se mohli dočíst, jak to všechno 

vlastně  začalo.  Vzniklo  logo  pohádkového  lesa, 

které  doprovázelo  návštěvníky  celou 

pohádkovou  trasou.  Vznikly  nádherné 

omalovánky  k jubileu  pohádkového  lesa. Místní 

ženy napekly domácí muffiny které se rozdávaly 

dětem  jako  odměny.  Připravili  jsme  krásné 

látkové taštičky k příležitosti tohoto výročí a  pohádkové záložky z fotek z předchozích ročníků. 

Pro  účastníky  této  akce  byl 

připraven na hřišti  FOTOKOUTEK 

kde  se  mohli  převléknout  do 

kostýmů,  rekvizit,  nechat  se 

vyfotit  a  na  místě  si  nechat 

zhotovit  fotku.  Děti  si  na  obličej 

mohly nechat namalovat obrázky. 

Novinkou byl i nafouknutý skákací 

hrad,  který  děti  využívaly  do 

sytosti.  

    

Kolo štěstí 
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    Akci  zajišťovalo  téměř  80  lidí, 

z toho jich bylo 46 na stanovištích 

v maskách, 18 se staralo o zázemí 

na  hřišti,  další  zajišťovali 

parkoviště,  rozdávání  a 

doplňování odměn na stanoviště, 

foto‐koutek, malování  na  obličej, 

registraci, start. Navštívilo nás 287 

registrovaných dětí a dvojnásobek 

dospělých.  

    Děkujeme všem, kdo nám pomáhal tuto akci zajišťovat. Záměrně nevypisuji žádná jména 

jelikož seznam by byl dlouhý. Bez ochoty všech masek a dalších dobrovolníků našeho týmu by 

se  nikdy  nepodařilo  to,  čeho  jsme  za  ta  léta  docílili. 

Děkujeme sponzorům, kteří tuto dětskou akci finančně 

podpořili  –  myslivecké  sdružení  Roprachtice, 

p.Szabová,  Mocca.  Děkujeme  Obecnímu  úřadu 

Roprachtice a zemědělskému družstvu Roprachtice za 

spolupráci při této akci.      

    

Ale  jak  se  říká,  v nejlepším  je  dobré  přestat. 

Organizátoři  se  rozhodli  pozměnit  celé  pojetí  akce  a 

pohádkový les končí. Ale není třeba smutnit, protože 

akce  pro  děti  se  tu  5.7.  bude  konat  dál,  jen  v jiné 

podobě.  

 

ROPRACHTICKÁ KOPAČKA 

   Tato akce se konala v sobotu 10. srpna 

na místním  hřišti.  Pořadatelem  byl  Jiří 

Janáč.   Zúčastnilo se 7 družstev včetně 

družstva z Roprachtic. První tři družstva 

dostali  jako  odměnu  skleněného 

Krakonoše,  který  se  stal  symbolem  

Roprachtické  kopačky.  Akce  byla 

završena  dětskou  soutěží  „kopání 

penalt“.    

   Poděkování  patří  všem  zúčastněným 

družstvům,  obsluze,  pořadatelům  a 

jejich  sponzorům.  Těšíme  se  na 

spolupráci opět za rok.  

     Roprachtický team 
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VÝROČÍ VZNIKU 

    V srpnu kluci z KONVERZE BAND oslavili svoji dvacetiletou existenci. Uspořádali zábavu na 

místním sále v hospodě   v Roprachticích a pro všechny byl připraven doprovodný program, 

který bavil do ranních hodin. Hned u vstupu každý fanoušek dostal slavnostní button. Skupina 

měla  sezvané  různé hosty, kteří hudební scénu zpestřili. Vystoupila místní POUPATA, která 

nejen zatančila, ale předala „pivoňky“ a dort z konzerv. Nechyběl ani ohňostroj, tombola nebo 

scénka od místních divadelníků s názvem „Šněhurka“. Kdo kluky zná, dokáže si představit, že 

o legraci od začátku do konce nebyla nouze. 

 

    Sál praskal ve švech, oslavy  se  zúčastnilo  téměř 200  lidí. Velkou škodou bylo,  že nepřálo 

počasí  a  zábava  se  na  poslední  chvíli  musela  ze  hřiště  přesunout  do  sálu,  jelikož  pršelo.  

Naštěstí vybavení a zázemí hospody je naprosto úžasné a flexibilní. Kluci, přejeme vám ať vám 

to i nadále hraje a užíváte si každou akci!!!   

                                              Věra  Nosková
     

SBOR DOBROVOLNÝCH HASIČŮ 

     18.  května  jsme  zahájili  soutěžní  sezónu  a  to  hned  třemi  soutěžemi  (okrskovým  kolem 

soutěže v požárním sportu, prvním kolem Poháru OSH Semily a noční soutěží ve Škodějově). 

Okrskové  kolo  soutěže  v  požárním  sportu  družstvo  našich  mužů  vyhrálo  a  postoupilo  na 

okresní kolo do Turnova. To se uskutečnilo 22. června na atletickém stadionu Ludvíka Daňka. 

Soutěžilo se ve třech disciplínách (štafeta 4x100m překážek, běh na 100m překážek a požární 

útok). Celkově se družstvo mužů umístilo na 6. příčce. Okresní kolo soutěže v požárním sportu 

vyhrálo družstvo ze sousedního Bozkova. 

    6.  června  ve  20:47  hodin  byla  naše  jednotka  vyslána  k  hořícímu  automobilu,  které  se 

nacházelo  u  zastávky  ,,U  Stanislava‘‘.  Na  zásahu  spolupracovala  s  HZS  Libereckého  kraje 

stanice Jilemnice. 

    6.  července  jsme  se  zúčastnili  oslav  130  let  SDH  Přívlaka.  Při  této  příležitosti  proběhla 

symbolická soutěž historických stříkaček, které jsme se též zúčastnili. Ve velké konkurenci čtyř 

družstev jsme obstáli. 
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    K 31. srpnu se naši muži zúčastnili celkem 10 soutěží a naše ženy 3 soutěží. V Poháru OSH 
Semily je nyní odsoutěženo 5 kol. Muži jsou celkově v průběžném pořadí na 4. místě a ženy na 
místě 7.  V sobotu 7. září pořádáme 6. kolo tohoto poháru. Zveme všechny příznivce hasičského 
sportu, přijďte se podívat na již 14. ročník Memoriálu Josefa Rybáře, který se koná na místní 
hasičské dráze od 14. hodin. 

 
Veronika Čermáková 

 
MLADÍ HASIČI 

    V květnu se naplno rozjel Soptíkův pohár, který je přípravou na hlavní soutěž – hru Plamen. 

Jarní část Soptíkova poháru se skládá ze čtyř soutěží, které proběhly v Košťálově, Kundraticích, 

Bozkově a Semilech. Skvělé výsledky našich dětí jsou vidět v tabulce níže. 

Soptíkův pohár  Mladší  Starší 

Košťálov  5. (z 25)  3. (z 23) 

Kundratice  8. (z 25)  2 (z 25) 

Bozkov  10. (z 24)  4. (z 25) 

Semily  2. (z 27)  7. (z 23) 

    Příjezd na oslavy do Přívlaky 
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    Hlavní  soutěž mladých  hasičů  –  hra  Plamen  –  proběhla  v letošním  roce  26.  5.  v Poniklé. 

Soutěž se skládá celkem z 5 disciplín (požární útok, štafeta 4 x 60 m, štafeta dvojic, štafeta CTIF 

a útok CTIF). Celkový výsledek této 

soutěže  se  skládá  z výsledků  všech 

disciplín,  je  tedy  nutné  předvést 

nejlepší  výkony  po  celou  dobu 

soutěže.  Po  loňském  skvělém 

umístění  starších  (3.  místo)  jsme 

nečekali,  že  v obrovské  konkurenci 

dalších kvalitních družstev, můžeme 

tento výsledek ještě překonat. I přes 

drobné  nezdary  v požárním  útoku, 

kdy děti dobře věděly, že to dokáží 

lépe, skončilo družstvo mladších na 

vynikajícím  2.  místě  z 26  družstev. 

Družstvo  starších  po  velmi 

vyrovnaných výkonech v průběhu soutěže obhájilo loňské 3. místo, a to z 29 družstev. Cestou 

domů jsme se zastavili na zmrzlinu, kterou si děti opravdu zasloužily. 

     V rámci Programu Můj Klub ‐ podpora sportu co nejširšího spektra mládeže a zkvalitňování 

aktivit pro jejich další sportovní rozvoj ‐ od Ministerstva školství, mládeže a tělovýchovy jsme 

obdrželi podporu na projekt Zajištění sportovní činnosti dětí a mládeže v SDH Roprachtice v 

roce 2019. 

 

 

 

 

 

 

                                                                                      

 

 

    Na začátku června jsme s dětmi oslavili den dětí a závodní sezonu jsme před prázdninami 

ukončili tradičním opékáním buřtů na závodní dráze. 

    Naše  dva  závodníky  v  kategorii  starších Matěje  Šimůnka a  Kamila  Nosála  si  vypůjčili  na 

Krajské kolo hasiči z Jablonce n./Jiz. 

    Povedl se jim neskutečný výsledek a krajské kolo vyhráli! Kamil Nosál s Jablonečkem jel i na 

republikové kolo, kde nás skvěle reprezentovali. 

                                            Lada Lukešová 

    Nácvik ošetření tepenného krvácení    Příprava na transport poraněného 
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HONEBNÍ SPOLEČENSTVO 

    Honební společenstvo v tomto čtvrtletí nevyvíjelo žádnou činnost. 

 

MYSLIVECKÝ SPOLEK 

    Červen  je  právem  označován  měsícem  myslivosti  a  ochrany  přírody.  V naší  krajině  se 

vyskytuje velké množství mláďat, a to nejen myslivecky obhospodařovaných druhů, ale také 

dalších volně žijících živočichů. Spatřit můžeme srnčata, mladé zajíčky a mláďata většiny našich 

pěvců.  Právě  mláďata  jsou  nejvíce  vystavena  predačnímu  tlaku  a  působení  negativních 

antropogenních vlivů. V červnu začínají senoseče, které nám způsobují citelné ztráty na právě 

kladených mláďatech. K částečnému snížení škod na mladé zvěři je vhodné používat plašiče 

zvěře – od zvukových, přes zrakové či pachové. Účinnost nikdy není a nebude stoprocentní. 

Hodně také může ovlivnit obsluha zemědělské mechanizace. 

     V červenci  bychom  měli  mít  připravené  seno,  jako  hlavní  objemové  krmivo  pro  zvěř. 

Pokračujeme v přípravě otav, ale máme na paměti, že  i přes různé novoty  je pro zvěř stále 

nejlepší  první  seno  posečené  před  odkvětem  trav,  kdy mají  travní  porosty  nejvyšší  obsah 

minerálů s dostatkem květů a lístků. 

     Srpen je měsícem sklizně, především obilovin. Na mnoha lokalitách je sklizeň obilí spojená 

s okamžitou  orbou.  Pro  volně  žijící  živočichy  se  během  krátké  doby  velmi  výrazně  změní 

krytové, klidové, a především potravní podmínky v krajině. Ani v tomto období nezapomínáme 

na pravidelné doplňování slanisek. Pokud je potřeba, věnujeme se sušení otavy a připravujeme 

se na sběr a sušení jeřabin. 

    Od června do konce srpna letošního roku bylo uloveno 10 srnců, 3 divoká prasata a 3 lišky. 

    S hlubokým  zármutkem  oznamujeme  všem  známým  a  kamarádům  myslivcům,  že  nás 

navždy opustili  dlouholetí  členové MS. V měsíci  červenci  pan  Ladislav VÁCLAVÍK  a  v měsíci 

srpnu rovněž dlouholetý člen pan Josef PELC. Čest jejich památce! 

          Vlastimil Tulach 
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ROPRACHTICKÝ OKRAŠLOVACÍ SPOLEK 

     Spolek začal vyvíjet svoji činnost brigádou – úpravou přístupové cesty ze silnice u Koziny 

k pomníčku Jiříka Nesvadby a s pokračováním ke smírčímu kříži. Po očištění smírčího kříže jsme 

zjistili prasklinu v jednom rameni kříže. Prasklinu způsobily silné kořeny náletového stromu, 

které kříž vytrhávaly ze země. Aby nedošlo k destrukci kříže, odřezali jsme ohrožující kořeny. 

Opravu praskliny smírčího kříže bude muset provést odborník, protože kříž je registrovanou 

kulturní  památkou. U nedalekého  druhého  smírčího  kříže  jsme  alespoň  posekali  trávu. Od 

Koziny  jsme  v rámci  úklidu  místa  odvezli  vyhozenou  sedací  soupravu,  jakési  matrace  a 

koberce. Další úklidovou akcí dne 20. srpna bylo odstranění náletových dřevin, úklid a očista 

na části hřbitova, která přiléhá ke kostelu.  

     Ve spolupráci s panem starostou jsme identifikovali prapor spolku vojenských vysloužilců. 

Spolek  se  bude  snažit  o  zprostředkování  zrestaurování,  resp.  zakonzervování  tohoto  velmi 

poškozeného  praporu,  který  je  podle  všech  indicií  nejstarším  praporem,  který  obec  má. 

Historii tohoto spolku se budeme snažit dohledat. Zmínky o spolku i praporu jsou mj. v kronice 

hasičů.  

     Další  činností  bylo  třídění  knih  v knihovně  Obecního  úřadu.  V této  činnosti  budeme 

pokračovat na podzim, protože je potřeba ještě asi 1/3 knih přebrat.  

                              František Hubař 

 

ZEMĚDĚLSKÉ DRUŽSTVO ROPRACHTICE 

    Zemědělské družstvo Roprachtice obhospodařuje 724 ha půdy v Roprachticích a na Přívlace. 

Poslední dva roky to není vůbec jednoduché, kvůli nedostatku srážek. Krmení je málo, důležité 

je, že máme alespoň dostatečný zdroj vody. Proto v době největšího sucha vypomáháme s 

dodávkou  pitné  vody  pro  naší  obec.  Také  jsme  zajistili  návoz  a  rozhrnování  vyfrézované 

vozovky na cestu za školou, směrem na Škodějov z důvodu celkové rekonstrukce hlavní silnice 

přes Roprachtice. 

                                 Luboš Kučera 

CHOVATELSKÝ DEN Roprachtice 2019 

    Zemědělské  družstvo  hospodaří  v  podhorské  oblasti  v  naší malebné  podkrkonošské 

vesničce Roprachtice. Svojí zemědělskou činnost provozuje více jak 60 let. V nadmořské výšce 

500 až 695 m. n. m. obdělává 720 ha. Na orné půdě, která tvoří 435 ha, pěstuje obiloviny a 

kukuřici pro výrobu krmení pro svoje kravičky. Zbytek půdy tvoří louky 285 ha. Ve stájích chová 

320  červenostrakatých  dojnic,  190  jalovic  a  90  býků  ve  výkrmu.  Mléko,  které  je  hlavním 

zdrojem  příjmů,  dodává  do  mlékárny  Pragolaktos.  Vedlejší  činností  je  provozování  malé 

porážky.  
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   Již  tradiční  akcí  je  pořádání 

Chovatelského dne, zde v Roprachticích. 

V roce 2014, byla tato akce obnovena a 

znovu proběhla v roce 2015 a 2017. Za 

veškerou  činností  Zemědělského 

družstva  Roprachtice  stojí  obětavá 

práce jejich zaměstnanců. 

    Letošní  Chovatelský  den  proběhl  ve 

středu  29.5.2019.  Tato  akce  nezačíná 

dnem  výstavy,  ale  daleko,  daleko 

předem.   Stojí   za   ní   spousta  práce a                           

             příprav  našich  zaměstnanců  i  všech 

pracovníků okolních  zemědělských podniků,  kteří  připravují  svoje  zvířata na  soutěž. Naučit 

zvířata chodit s vodičem, ostříhat je a perfektně připravit na samotnou výstavu.  Akce je určena 

pro  širokou  veřejnost. 

Návštěvníci mohou během dne 

vidět  předvedení  nejlepších 

červenostrakatých  krav 

z našeho  chovu  i  z chovů 

z blízkého  okolí,  holštýnek  a 

ostatních hospodářských zvířat. 

Jako  vystavovatelé  se  zde 

předvedli:  Šlechtitelský  chov 

Farma  Příchovice, 

Agrocentrum Jizeran, ZD Horal 

Vysoké  nad  Jizerou,  Agro  Bílá, 

Agrochov  Stará  Paka,  Agro 

Bystřice,  ZD  Březina  nad 

Jizerou,  Zemědělská  Farma 

Jílové a náš podnik ZD Roprachtice.                                                                                   Soutěže se 

zúčastnily  3  holštýnské  dojnice  a  28 

červenostrakatých  dojnic. 

Červenostrakaté  dojnice  byly  dále 

rozděleny do kategorií: plemenné krávy 

na 1. laktaci, na 2. laktaci a na 3. a vyšší 

laktaci.  Krávy  po  celou  dobu  výstavy 

stály  pod  zastřešeným  úvazištěm  se 

senem  a  vodou.  Kravičky  k nám 

najížděly od brzkých ranních hodin a už 

v 5 hodin ráno, zde bylo živo. Nejdříve 

se  na  mycí  rampě  omyjí  a  poslední 

dolaďovací  práce  probíhají 

s ošetřovateli přímo na úvazišti.  

                       Představování podniků 

     Poslední přípravy před soutěží – naše kravička č. 7 ‐ VANESA  

Vodiči – naši ošetřovatelé a studenti z Frýdlantu 
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    Následuje  příjezd  zemědělské  techniky.  Zázemí  je  připraveno.  Vše  začíná  zahájením  a 

úvodním slovem pana předsedy Luboše Kučery v 10 hodin. Po úvodním slovu přichází na řadu 

prezentace vystavovaných podniků a jejich představení. První soutěžící jsou holštýnky, které 

představují  ZD  Březina  nad  Jizerou  a  Agro  Bystřice.  Jejich  hodnotitelem  je  Ing.  Ladislav 

Vondrášek ze Svazu chovatelů holštýnského skotu ČR. Vítěznou holštýnkou se stala TONČA 

z chovu ZD Březina nad Jizerou.                

    Roprachtická  Poupata  s novým 

vystoupením  zatančila  v rámci 

doprovodného programu. 

    Pak  už  nastupují  na  předvadiště 

nejlepší prvotelky.  Jejich hodnocení  si 

vzal  na  starost  Ing.  Jiří  Andrýsek  ze 

Svazu  chovatelů  českého  strakatého 

skotu. Celkem jich bylo 13 a i my jsme 

zde  měli  2  zástupkyně.  Nejlepší  4 

postoupili do finále. Vítězkou a nejlepší 

prvotelkou se stala ŠMUDLA z podniku 

Agrochov  Stará  Paka.  Naše  VANESA 

obsadila druhé místo.  

 Bronzovým místem se pochlubili v Agrocentru Jizeran se svojí PÍZOU. Předvedení pokračovalo 

šesti dojnicemi na druhé laktaci. Tyto plemenice byly podle hodnotitele o poznání mohutnější, 

s dobrým osvalením a kvalitními vemeny. Hodnotiteli se nejvíce líbila a tuto kategorii vyhrála 

Jarča  ze  šlechtitelského  chovu  v Příchovicích.  Druhou  příčku  obsadila  KÁČA  z podniku 

Agrochov  Stará  Paka  a  třetí 

RÓZA  z Agrocentra  Jizeran. 

Chovatelský  den  pokračoval 

dalším  tanečním  vystoupením 

místních  děvčat.  Závěr 

v předvadišti    patřil  nejstarším 

plemenicím na 3. a vyšší laktaci. 

Opět  vyhrála  zástupkyně 

šlechtitelského  chovu 

v Příchovicích, MARKÉTA. Druhé 

místo obsadila ANIČKA z našeho 

chovu  a  třetí  skončila  KAŇKA 

z podniku  ZD  Horal  z Vysokého 

nad Jizerou. Diváci volili Miss sympatie, Krakonoš a Muhu volili svoji oblíbenkyni. Názor našich 

vládců hor se shodoval s diváky a obě ceny vyhrála naše kravička, které naši ošetřovatelé říkají 

MAZLÍČEK. 

   Vrcholem přehlídky bylo zvolení „Šampiónky výstavy a nejlepšího vemene“. Šampiónkou se 

stala již jednou oceněná JARČA z Příchovic. Nejlepším vemenem se pyšní ŠMUDLA z Agrochovu 

Stará Paka.  

MAZLÍČEK – Miss sympatie a oblíbenkyně Krakonoše a  Muhu 

Roprachtická Poupata s novým vystoupením 
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    Po  celou  dobu  výstavy  skotu 

mohli  diváci  obdivovat  různé 

druhy  zemědělské  techniky  od 

různých  výrobců.  K vidění  byly 

traktory, přípojné vozy, řezačky i 

historické  kousky  zemědělské 

techniky.  Samozřejmě  bylo 

zajištěno  bohaté  občerstvení. 

Hamburgery  a  stejky  byly 

vyrobeny  z masa  z našeho 

chovu.  

 

   

     Nezapomněli  jsme  ani  na  upomínkové  předměty.  K zakoupení  byly  skleněné  kravičky  a 

čtyřlístky  z dílny  Broni  Kořínkové.  Naší  akce  se  zúčastnily  různé  firmy,  které  nabízí  svoje 

produkty a služby v oblasti péče a správné výživy dojnic. I počasí nám letos přálo, jistě to zařídili 

naši  věrní ochránci hor Krakonoš a Muhu. Celá akce našeho Chovatelského dne byla velmi 

kladně hodnocena od laické veřejnosti i odborníků Svazu chovatelů českého strakatého skotu. 

Tento  rok  nás  velmi  potěšilo,  že  se  akce  zúčastnil  i  náš  starosta  obce  a  předával  spolu  se 

zástupci sponzorských firem ceny pro nejlepší zemědělské podniky a jejich kravičky. 

    Celou  akci  Chovatelský  den  Roprachtice  2019  jsme  připravovali  ve  spolupráci 

s plemenářskou firmou Natural, spol. s.r.o. za podpory Libereckého kraje, Regionální agrární 

rady Libereckého kraje a Okresní agrární komory Liberec a Jablonec nad Nisou. 

     Těší nás zájem lidí, tímto chceme poděkovat všem místním za podporu a budeme se těšit 

za dva roky. 

Historická technika 

Šampiónka výstavy JARČA z chovu farmy Příchovice 
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     Opět  se  budeme  snažit  připravit  co  nejlepší  Chovatelský  den  s tradiční  chovatelskou 

přehlídkou skotu.  A nakonec ještě: 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

                                 Luboš Kučera, Lada Lukešová 

 

ZAJÍMAVOSTI O POČASÍ V NAŠÍ OBCI 

    Přehled o dešťových/sněhových srážkách budeme napříště uvádět v tabulkovém přehledu, 
ve  kterém  budeme  uvádět  vždy  srovnání  se  stejným  obdobím  roku  uplynulého.  Ostatní 
významné výkyvy počasí budou popisovány.  
     V období od dubna do konce srpna se žádné mimořádné výkyvy počasí nevyskytly. Po celé 
léto  však  bylo  velké  sucho.  Důsledkem  velkého  sucha  je  přemnožení  kůrovce  (scolytinae), 
který napadá i mladé smrkové porosty. 

Z podkladů p. Vl. Kováře Fr. Hubař 

Měsíc  Rok 2019  Rok 2018 
Leden ‐ březen  162 cm sněhu=324 mm vody  64,5 cm sněhu=128 mm vody 

Duben  13,8  43 
Květen  97  26 
Červen  15,9  101 
Červenec  28  39 
Srpen  62,5  24 

Úhrn vody  478,7  361 

                  Muhu a Krakonoš s MAZLÍČKEM – ZD Roprachtice 
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DĚJINY OBCE, VÝZNAMNÉ HISTORICKÉ UDÁLOSTI 

 

HISTORIE OBCE V LETECH 1400 ‐1499 

   Celé 15. století má velký deficit písemných záznamů, a to zejména jako důsledek husitských 

válek, které se vyznačovaly drancováním‐pleněním kostelů a dobytých míst. Všeobecný rozvoj 

proto nastával velmi pomalu až ve druhé polovině 15. století. 

    Jako  důsledek  rozvrácené  země  a  malého  počtu  obyvatel  bylo  od  roku  1472  postupně 

omezováno právo poddaných stěhovat se od jednoho pána k jinému. Od roku 1494 bylo zcela 

zrušeno právo poddaných se stěhovat k jinému pánovi. Obyvatelé panství  se  tak stali  zcela 

poddanými. 

    Pro připomenutí ‐ vládci v 15. století byli: Václav IV. – 1378‐1419, Zikmund Lucemburský – 

1419‐1437, Albrecht  II. Habsburský – 1438‐1439,  v letech 1439‐1453  tzv.  Interregnum –  tj. 

vládli šlechtické spolky, zemským správcem v té době byl Jiří z Poděbrad. Od roku 1453 ‐1457 

vládl  Ladislav  Pohrobek  (syn  Albrechta  II.  Habsburského).  Od  roku  1458  –  1471  vládl  Jiří 

z Poděbrad. Po něm do roku 1490 Matyáš Korvín z rodu  Jagellonců. Od roku 1490 do roku 

1516 Vladislav Jagellonský – jako Vladislav II.  

     Nutno vzít v potaz  i pozemkovou držbu – tedy vlastnictví panství, pod které Roprachtice 

spadaly. V roce 1395 patřily Roprachtice do panství Valdštejnů ze Štěpanic. František Mizera 

(i  další  prameny)  zmiňuje  rozdělení  vsi  Roprachtice  mezi  Štěpanické  (pozd.  Jilemnické)  a 

Sytovské panství již na konci 14. století. Sytovskému panství měly připadnout 4 statky (domy), 

které se připojily k Roprachticím až v době Semilského panství. Obě panství v té době patřila 

rodu Valdštejnů. Jilemnické panství patřilo nejdříve Zdeňkovi, později Heníkovi z Valdštejna a 

ze Štěpanic. Jeho synem byl Jan, uváděný jako pán na Štěpanicích a Roprachticích (od r. 1425). 

Janovo  synové  byli  Jindřich  a  Hynek.  Jindřichovi  připadla  jilemnická  část  panství,  vč. 

Roprachtic. Hynek zemřel asi 1409 a jeho syn Heník převzal štěpanickou část s částí Jilemnice 

a zejména Branné. Na Sytovském panství byl pánem Jan (snad z Valdštejna). Následně vlastnil 

Sytovské panství  Jarek ze Železnice, a  to až do roku 1434.   K tomu patřilo  zřejmě  i panství 

Semily.  Po  něm  vlastní  panství  Henyk  z Valdštejna  (s přídomkem  na  Vranově).  Dalším 

vlastníkem byl Vaněk, též Václav z Pecky a to v letech 1434‐1463, kdy panství zdědila Kateřina 

z Pecky,  provd.  za  Protivu  z Rožmitálu  –  to  vlastnila  v letech  1468‐1473,  potom  Lev 

z Rožmitálu.  V roce  1482  se  objevuje  soudní  spor  o  panství,  který  vyvolal Mikuláš  z Hořic, 

řečený na Pecce. Později vlastnili panství Jan a Bernart, bratři z Valdštejna a to až do roku 1511. 

     Husitská tažení, která z velké části směřovala do oblasti Lužice na jejich významná města 

Žitavu  (Zittau)  a  Budyšín  (Bautzen)  míjela  Roprachtice.  Nejbližším  místem,  které  husité 

v našem kraji plenili, bylo panství navarovské a turnovsko. Z hlediska územního a pochopení 

husitských výbojů  je nutno uvést,  že  součástí  Království  českého byla  i oblast  Lužice  s výše 

uvedenými významnými městy. 

     Roprachtice  byly  ušetřeny  husitských  výbojů  a  plenění.  Přesto  se  traduje,  že  vyznavači 

podobojí,  ubili  v roprachtickém  kostele  faráře.  Spíše  se  jedná  o  pověst,  která  se  vztahuje 
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k Bozkovu, kde mělo dojít také k ubití katolického faráře vyznavači podobojí. Tuto událost – 

jako  nepotvrzenou  –  zmiňuje  Fr. Mizera  ve  svých  Pamětech města  Semil.  Důvodně  se  lze 

domnívat,  že  se  tato  událost  stala  v Bozkově,  protože  císař  Zikmund od  roku  1436  přidělil 

farnost bozkovskou straně podobojí1). V Roprachticích byla farnost vždy katolická. 

     Mnoho šlechtických rodů přišlo během husitských válek a po nich o části svých panství nebo 

panství zcela ztratili. Rod Valdštejnů ze Štěpanic však toto nepostihlo a jejich panství zůstalo 

nedotčeno2). 

     Na  začátku  15.  stol.  Je  zmiňován  farář  Marian  z Roprachtic,  který  byl  jmenován,  resp. 

dosazen, do Semil, kde byl až do roku 1406. V Roprachticích je v r. 1409 uváděn farář Petr 1). 

Zdroj: 1) Fr. Mizera – Paměti města Semil a okolí, 2) R. Anděl – Husitství v severních Čechách 

 

VÝZNAMNÉ HISTORICKÉ UDÁLOSTI – ČÁST 2005 ‐ 2011 

O OBCI 

     V letech  2005‐2006  byl  starostou  pan  Václav  Dobrý  (od  voleb  v roce  2002).  Volby  do 

obecního zastupitelstva se konaly v letech 2006 a 2010. V roce 2006 i v roce 2010 byl starostou 

zvolen pan Ing. Tomáš Franc. Příjmy obce a z toho navazující rozpočet obce v roce 2005 byly 

2,744 mil. Kč, výdaje byly 3,121 mil. Kč. Obec nebyla po celé období zatížena žádným úvěrem. 

Průměrný počet obyvatel v roce 2005 byl 271, v roce 2011 byl 277 obyvatel. K 31.12. 2005 bylo 

v obci 212 domů. K 31.12.2011 bylo v obci 213 domů. Dnes již lze pouze odvozovat, že v tomto 

období bylo z tohoto počtu více než 90  trvale obydlených a zbytek byl využíván rekreačně. 

Každopádně převažovaly domy rekreačně užívané. Cena vody v roce 2005 byla 5,‐ Kč/m3 a 

v roce 2011 činila 10,‐ Kč/m3, cena za likvidaci komunálního odpadu v roce 2005 činila 250 Kč 

na osobu a v roce 2011 byla 300,‐ Kč na osobu a rok. Obojí obec dotovala v uvedených letech 

značnou částkou. 

      Ve dnech 18. a 19. ledna 2007 se přehnal nad územím republiky orkán Kyrill, který zasáhl i 

naši  obec  a  zcela  zničil  střechu  obecního  úřadu.  V průběhu  roku  se  podařilo  střechu  zcela 

opravit.  Tento orkán způsobil rovněž velké škody ve zdejších lesích. 

 

Z ČINNOSTI SPOLKŮ 

    Český červený kříž – Každoročně se konala v lednu výroční členská schůze. Až do 9.1.2010 

byla předsedkyní paní Věra  Lukešová. Na výroční  členské schůzi 9.1.2010 byla předsedkyní 

zvolena paní Markéta Malíková. Největší  akcí bylo každý  rok pořádání plesu ČČK. Účast na 

plesech vždy přesahovala 100 platících. Plesy mívaly i bohatou tombolu. Počty čestných dárců 

krve  v jednotlivých  letech  byly  relativně  vysoké  –  představovaly  cca  20‐25 %  členů místní 

organizace ČČK. Po celé období byl prováděn sběr textilu – šatstva pro Diakonii Broumov. Dne 

6.12.2006 byly 2 členky  ‐ Věra Kučerová a Marie Chlumová ‐ pozvány do Prahy na předání 

vyznamenání za dlouholetou obětavou práci pro ČČK. Doprovodem s nimi byla předsedkyně 
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V. Lukešová. Velmi úspěšné byly letní zájezdy na různá významná a pamětní místa v republice. 

V převážně většině uvedených roků se členové účastnili soutěží jako rozhodčí. V roce 2007 se 

členové účastnili na brigádách – např. na úklidu skladiště a rovnání prken pro opravu střechy 

budovy  obecního  úřadu.  Od  roku  2007  byly  také  pořádány  Drakiády  –  pouštění  draků  a 

předvánoční akce pro děti, kde děti připravovaly vánoční ozdoby a dárky. V roce 2010 byla 

nejstarší členkou paní Marie Chlumová, které bylo 94 let.   V roce 2005 měla místní skupina 85 

členů a tento počet měla i v roce 2011. 

                              Lada Lukešová 

 
Sbor dobrovolných hasičů ‐ Každoročně, vždy v lednu, byl pořádán hasičský ples.  Návštěvnost 

na těchto plesech se pohybovala od 100 do 120 platících. Po plesech se vždy v neděli konaly 

Maškarní bály pro děti. Každoročně sbor připravoval 30. dubna „pálení čarodějnic“ Pravidelně 

od  konce  dubna  probíhaly  soutěže  mužů,  které  většinou  probíhaly  o  týden  dříve,  než 

zahajovaly svoje soutěže ženy. Členové sboru se účastnili každoročně také nočních soutěží, 

které se pořádaly pokaždé na jiném místě. 

    V roce 2005 proběhla okresní  soutěž o pohár Okresního sdružení hasičů okresu Semily a 

muži z Roprachtic překvapivě zvítězili. Tento rok  je možné považovat za velmi úspěšný díky 

dobré  kondici  všech  závodníků.  Se  závodníky  většinu  roku  jezdil  na  většinu  soutěží  Míra 

Václavík. Závěrečnou aktivitou roku byla Posvícenská zábava, kde bylo 166 platících. V roce 

2005 proběhla volba výboru, starostou sboru byl opět zvolen Aleš Kučera. 

     Rok 2006 přinesl mužům hned na první soutěži umístění na 1. místě. Jak ale píše kronikář 

bylo to pouze jedinkrát v tomto roce. Ve dnech 10. a 11. června připadlo organizování poutní 

zábavy a poutě hasičům, a tak si po soutěži ani neoddychli – po poutní zábavě ještě pouť. Dne 

2.  září  se  poprvé  závodilo  v novém areálu  a  závod byl  nazván Memoriál  Josefa Rybáře,  na 

počest významného člena hasičského sboru, který se věnoval výchově mladých hasičů, a který 

3.8.2003 zemřel.  Tento memoriál je od této doby pořádán pravidelně každý rok v září. Areál 

byl  vybudován  a  zprovozněn mimořádným úsilím  všech  členů  hasičského  sboru  a  byla  jim 

vyslovena pochvala. V roce 2006 měl  sbor  89  členů,  30  žen a  59 mužů. V tomto  roce  také 

zemřeli dva členové – Zdeněk Fišera a Stanislav Kos.  

    Na rok 2007 je možné vzpomínat jako na rok, kdy po 13 letech se konala soutěž v požárním 

sportu v Roprachticích v novém areálu. Dne 6.  října se hasiči účastnili  taktického cvičení na 

dálkovou přepravu vody na Masarykovu vyhlídku –  z Jizery – 12  jednotek a 85 hadic „B“ a 

z Vošmendy – 6 jednotek s 69 hadicemi „B“. Dne 6. října na Posvícenské zábavě hrál poprvé 

Konverze Band. V dubnu brigáda na úklid a pálení roští po větrném orkánu Kyrill. V průběhu 

října a části listopadu pobíjeli hasiči střechu na obecním úřadě. Střecha byla rekonstruována 

po jejím zničení orkánem Kyrill. Sbor měl v roce 2007 91 členů. 

    2008 – dne 30.4. sbor organizoval opět „pálení čarodějnic“. Účast byla hojná a počasí přálo. 

Na tento rok k soutěžím připadlo ještě organizování pouťové zábavy a pouti. O pouti celý den 

pršelo, a přesto lidé přišli. Druhým rokem startoval za ženy také mamateam – maminy.  Dne 

6.9.  při  Memoriálu  Josefa  Rybáře  proběhly  oslavy  120  let  založení  hasičského  sboru 

v Roprachticích. V rámci  oslav  ukázali muži  útok  se  starou  stříkačkou. Účastníků oslav bylo 

mnoho  a  celý  den  i  večer  se  vydařily.    Děti  se  poprvé  seznamovaly  topografií  s dalšími 
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součástmi soutěží – střelba, orientace v terénu, orientace v mapách, lano, uzle, zdravověda. 

Velmi je to zajímalo a dobře se na závodech v Jilemnici umístily. Dne 12.12. se konala výroční 

valná hromada v budově ZD. Sbor má 101 členů, 60 mužů, 31 žen a 10 dětí. V tomto roce také 

zemřeli dva členové – Jan Farský a Oldřich Nesvadba. 

    Rok  2009  začínal  obvyklými  akcemi  a  později  soutěžemi.  Celkem  bylo  16  závodů.  Navíc 

proběhla na  jaře brigáda v obecním lese – úklid a sázení stromků. Na podzim se konal sběr 

starého  železa.  Proběhla  výroční  valná  hromada,  při  které  proběhly  volby  výboru  SDH. 

Starostou sboru je opět Aleš Kučera. Sbor má 103 členy, z toho 33 žen a 12 dětí. Od tohoto 

roku se také sbor výrazně podílí na oslavách výročí otevření rozhledny, které probíhají vždy při 

oslavách svátku 17. listopadu. 

    V roce 2010 se závodníci účastnili celkem 19 soutěží za rok. Byly také organizovány všechny 

pravidelné akce.   Navíc dne 18.4. proběhla brigáda v lese, během roku potom sběr starého 

železa. Sbor měl v tomto roce 104 členy, 57 mužů, 35 žen, 12 dětí.  

    Akce „pálení čarodějnic“ v roce 2011 počasí moc nepřálo ‐ přišlo málo lidí. Naši závodníci se 

v tomto  roce  zúčastnili  celkem  18  soutěží.  Na  podzim  hasiči  vybírali  nádrž  pod  domem 

Nesvadbových a proběhl také sběr železa. Dne 9.12. proběhla výroční valná hromada. Sbor má 

107 členů, 56 mužů, 37 žen a 14 dětí. V kronice se také uvádí informace, že v neděli 18.12.2011 

zemřel Václav Havel. 

            Z kroniky hasičů zpracoval Fr. Hubař 

 
    Mladí hasiči –  jejich historie se  začíná znovu psát dnem 6.9.2008   V tomto příběhu hrají 

hlavní  roli  Lada a Milan  Lukešovi,  kteří  se  vedení mladých hasičů ujali. Na první  akci půjčil 

hadice pan Miksánek, mladé hasiče  „hasičina“  chytla a pokračují  stále. Mladí hasiči  potom 

začali přibírat další akce – na podzim ještě pouštění draků, účast na valné hromadě a v zimě i 

cvičení v tělocvičně. Od roku 2009 začaly účasti na soutěžích, účast na Rošlapu a také první 

soustředění‐výlet na Dachovou, spojený s koupáním a odpočinkem. Začala účast na Soptíkově 

poháru, pomoc na 4. ročníku Memoriálu Josefa Rybáře a také pomoc při otevírání rozhledny 

U borovice 17.11. a účast na valné hromadě. V roce 2010 začala účast na dětském karnevalu, 

děti  zasadily  1000  stromků,  účast  na  soutěži  Plamen.  Před  tím  ale  pravidelně  jarní  úklid 

tréninkové hasičské dráhy.   V roce 2011 začaly ještě výlety a k tomu začala ještě pomoc při 

Chovatelském dnu Zemědělského družstva. 

                              Lada Lukešová 

 

TJ Sokol – V letech 2005 – 2011 TJ Sokol pořádal následující akce:  

2005    –    VČS, maškarní  ples,  Rošlap  VIII  ročník,  pouťová  zábava,  nedělní  pouť,  běh  okolo 

Roprachtic,  Pohádkový  les,  sraz  Roprachtických  školáků,  divadlo,  pravidelné  cvičení  dětí, 

silvestrovská zábava;  

2006 –  VČS, maškarní ples, masopust, závody na pytlích, Rošlap, běh okolo Roprachtic, pěší 

pochod, pohádkový les, písničkování u ohně, fotbalový turnaj posvícení, silvestr;  
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2007 – maškarní ples, masopust, divadlo, vepřové hody, hudební koncert, Rošlap, běh okolo 

Roprachtic,  pout,  pohádkový  les,  písničkování,  fotbalový  turnaj,  sraz  školáků,  divadlo, 

diskotéka, silvestr;  

2008 – VČS , maškarní bál, masopustní průvod, divadlo, koncert hudební, Rošlap, běh okolo 

Roprachtic,  pohádkový  les,  písničkování,  fotbalový  turnaj,  restaurování  divadelní  opony, 

vypouštění létajících přání, silvestr;  

2009 – maškarní bál, divadlo, Rošlap, poutní  zábava, běh okolo Roprachtic, pohádkový  les, 

fotbalový  turnaj,  sraz Roprachtických  školáků,  letní  zábava,  rozsvěcení  vánočního  stromku, 

pouštění létajících přání, silvestr, oprava vnitřního schodiště, rozšiřování hřiště;  

2010 – VČS, Sjezd na saních, maškarní bál, divadlo, Rošlap, běh okolo Roprachtic, pohádkový 

les, Fotbalový turnaj, ledová plocha, rozsvěcení vánočního stromku, natáčení filmu BELLA MIA; 

2011  –  novoroční  pochod na  rozhlednu,  ledová plocha, VČS, maškarní  bál,  divadlo Rošlap, 

pout,  pohádkový  les,  běh  okolo  Roprachtic,  odpoledne  pro  děti,  fotbalový  turnaj,  sraz 

Roprachtických školáků, rozsvěcení vánočního stromečku, vypouštění létajícího přání. 

Věra Nosková 

 

Myslivecký spolek Kopanina – Roprachtice – V období let 2005 – 2011 bylo uloveno 67 srnců, 

64 srny, 65 srnčat, 62 divokých prasat, 2 kusy jelení zvěře, 22 zajíců a 124 lišek. Po celé období 

byl  předsedou  Mysliveckého  sdružení  Kopanina  Roprachtice  (dnes  Myslivecký  spolek) 

Vlastimil Tulach. 

                                 Vlastimil Tulach 

 

Zemědělské  družstvo  Roprachtice  –  V letech  2005  –  2011  byl  předsedou  ZD  Ing.  Oldřich 
Novák.  V těchto  letech  byla  pořízena  řezačka  CLASS,  nakoupen  nový  krmný  míchací  vůz, 

nákladní  automobil  k odvozu  masa,  lis  na  vaky  a  traktor  FASTRAC.  Byla  také  dokoupena 

technologie do dojírny, obojky a počítačové vybavení od firmy IMPULSA z Německa. Proběhla 

stavba  ocelokolny  pro  uskladnění  strojů.  Na  jaře  v roce  2009  bylo  utraceno  74  kusů  krav 

v důsledku výskytu BSE. V roce 2008 a 2010 jsme se zúčastnili celorepublikové přehlídky skotu 

v Radešínské Svratce.  

                                     Luboš Kučera 
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ZAJÍMAVOSTI Z PŘÍRODY 

Léto a podzim nejen na loukách 

    Zatímco jarní  louky se chlubí pestrostí druhů i barev vykvetlých kytek, v létě a na podzim 

jsou o poznání chudší. 

     Zvláště  v letošním  horkém  a  suchém  létě, 

kdy  se  zeleň  z  luk  spíše  vytrácí.  Přesto  ale 

několik zajímavých druhů můžeme určitě vidět. 

V otavě  se  často brzy objeví  až  1 metr  vysoký 

krvavec  toten.  Má  malé  tmavé  květenství, 

kterému se někdy říká „kominíčci“.  

    Tahle kytka je zajímavá hlavně tím, že se bez 

ní  neobejde  dnes  už  celkem  vzácný  motýl 

modrásek bahenní. Jedině do jejího květenství 

totiž  klade  svá  vajíčka.  Z vajíček  se  vylíhnou 

housenky, které vyžírají semeníky květů.  

Po určité době (2‐3 týdny) housenky spadnou pod rostlinu a čekají, zda je tam objeví dělnice 

mravence žahavého a odnesou je do svého mraveniště. Tam housenka přezimuje a zakuklí se 

počátkem léta následujícího roku. Z kukly se vylíhne po 2‐3 týdnech dospělý motýl a rychle 

opustí mraveniště. Musí to stihnout ráno, dokud jsou mravenci díky rannímu chladu neteční. 

Modrásek  to  tedy  rozhodně  jednoduché  nemá.  Neobejde  se  bez  krvavce  totenu  ani  bez 

mraveniště mravence žahavého v blízkosti této rostliny. Bez tohoto rostlinného druhu ani bez 

právě toho jednoho druhu mravenců není schopen přežít. 

    Hned  po  první  seči  se  objeví  při  zemi 

vrbina  penízková.  Má  pěkné  velké  žluté 

květy,  kulaté  lístky  a  zůstává  přitisknutá 

k zemi.  

      

 

 

 

Naopak vysoká  je vrbovka (vrbka) úzkolistá. Tu najdete na 

okrajích  lesů  a  na  mezích.  Vykvétá  obvykle  na  začátku 

prázdnin  a  její  růžově  červené  květenství  vydrží  vykvétat 

postupně až do konce prázdnin.  

     

 

Krvavec  toten 

                 Vrbina penízková 

    Vrbovka úzkolistá 
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    V pozdním létě se na sušších loukách objeví 

i  docela pěkný  „bodlák“ pupava bezlodyžná. 

Má bílé květy, které vykvétají přímo z listové 

růžice při zemi. Na louce u „Kristanova lomu“ 

jsou jich stovky.  

    A  ještě  jedna  drobná  nenápadná  květinka 

vykvétá  až  v létě  –  světlík  lékařský.  Je  to 

léčivka,  která  se  používá  nejen  při  očních 

potížích. 

      

       Léčivé účinky má  i bedrník obecný.  I  tato rostlina z čeledi miříkovitých  (mrkvovitých)  je 

poměrně častá na našich loukách. Léčivé účinky má hlavně jeho kořen. 

      

 

 

 

 

 

 

 

 

Modré trsy zase tvoří zvonek okrouhlolistý. I ten vydrží kvést až do pozdního léta. 

    Na podzim se do lesa chodí obvykle na houby. Těžko předvídat, jak to bude letos. Ani kytky 

v lese už moc nenajdeme. Jen snad některé jejich plody. Ty jsou většinou červené a jedovaté. 

Například plody lýkovce, konvalinky. pstročku nebo kokoříku. Se všemi se můžeme u nás v lese 

setkat. Poměrně často můžeme vidět  i  jedovaté modré plody vraního oka čtyřlistého. Ty se 

sice podobají borůvce, ale chuť mají prý natolik odpornou, že i otravy dětí jsou vzácností.  

   Doufejme,  že  během  října  listy  v korunách  stromů  suchem  rovnou  neuschnou,  ale  jako 

obvykle se nádherně vybarví. A čím to je? 

   Nejprve  se  v listech  rozkládá  zelené barvivo  a  objeví  se  v nich  odolnější  žlutá  a oranžová 

barviva. Zároveň se z listů do větví, kmenů a kořenů přesunují z listů důležité zásobní látky – 

cukry, bílkoviny a minerální látky. Pak už listy opadají a strom je připraven k „zimnímu spánku“. 

Ale i strom bez listí je krásný. Jen si někdy všimněte, jak se liší kontury větví jednotlivých druhů 

stromů. Třeba proti modré obloze je to pokaždé docela jiný obrázek.  

   Tak přeju hezké vycházky podzimní přírodou!!! 

                                                        Zdena Pacholíková 

         Pupava bezlodyžná 

       Světlík        Bedrník obecný 
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INSPIRACE PRO HOUBAŘE 

    Houbařská  sezóna  je  v plném  proudu,  přinášíme  Vám  proto  pár  fotek  z alba  velkého 

milovníka houbaření, pana B. Farského. 

   

                                  Hřib kovář                                                      Křemenáče osikové 

 

Hřib smrkový 
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